

ယူဉ်ထံဉ်ကဉ်ဝှ်ကွီတၢ်ပၤ

တၢ်မၤဖျဉ်လီၤတၢ်စ့ၢ်-တၢ်ဘျၢဘဉ်ဃးတၢ်သကးပဝး

တၢ်စ့ၢ်အလၢအပျဲၤဘဉ်ဃးဒီးတၢ်သကးပဝးတၢ်ဘျၢအံၤသုဟံးန့ၢ်အခီဖံဉ်သ့ဝဲလၢကွီ,ကူဉ်
သုဆဲးလၢဝဲလီၤမ့တမ့ၢ်ကွီအပှ်ယဲၤသန့သ့ဝဲန့ၢ်လီၤ.

ဆူကွီဖိမိၢ်ပၤ/ပှၤကွၢ်ထွဲကွီဖိ/ကွီဖိကိးစၤ

ယူဉ်ထံဉ်ကဉ်ဝှ်ကွီတၢ်ပၤသးအိဉ်လၢကဟ့ၣ်နီၤလီၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုဉ်ဒီးတၢ်ပူၤတၢ်ဖျဲးဆူပှၤကိးစၤဒီးလၢ
အမ့ၢ်ကွီဖိ,သရဉ်သရဉ်မုၢ်,ပှၤတစၤလၢလၢအဘဉ်ထွဲဒီးကွီအတၢ်ပၤဒီးဆူပှၤတမ့ၢ်ကိးစၤဒဲးအ
ဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.ပတၢ်ပညိဉ်လၢပကဟ့ၣ်တၢ်ကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သ့လၢအကံၢ်အစီၣ်တၢ်ဘးဆူပခိဉ်ပယၤ
လၢအတအိဉ်ဒီးတၢ်ကွၢ်တလီၢ်,တၢ်မၤတံာ်တၢ်ဒီးတၢ်မၤနၤမၤယဉ်လိာ်သးတသ့လ့တက့ၤဘဉ်အ
စီၣ်န့ၢ်လီၤ.ကွီဖိကိးစၤဒဲးကအိဉ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်ထဲသိးတုၤသိးဒဲးသိးကဒီးန့ၢ်ဘဉ်တၢ်ကူဉ်ဘဉ်
ကူဉ်သ့ဒီးကွီအတၢ်ဟူးတၢ်စၤလၢလၢပျဲၤပျဲၤအစီၣ်န့ၢ်လီၤ.

လၢတၢ်န့ၢ်အယိပဟံးန့ၢ်တၢ်သကးပဝးတၢ်ဘျၢအံၤဒဲးသိးပကသ့စူးကါအီၤလၢပှၤကိးစၤဒဲးလၢအဘ
ဉ်ထွဲဒီးကွီအစီၣ်န့ၢ်လီၤ.သုကြၢးသ့ညါစ့ၢ်ကိးစၤလၢနယူယိဉ်စဲဉ်ဘဉ်ဃးအတၢ်သိဉ်တၢ်သီတၢ်ဘျၢလၢ
တၢ်ဘဉ်တၢ်ဘၤကွီတၢ်ထီဒါတၢ်စုဆူဉ်ခိဉ်တကးလၢတၢ်ကူဉ်ဘဉ်ကူဉ်သ့အလံာ်တၢ်ဘျၢဒီးလၢတၢ်သိဉ်
တၢ်သီအနီၢ်စံၢ်၁၀၀. ၂ကူဉ်သ့ပှၤန့ၢ်တၢ်လိာ်ဘဉ်ဝဲလၢကွီလၢအအိဉ်လၢနယူယိဉ်
ကီၢ်စဲဉ်ကိးဖျၢဉ်ဒဲးကဘဉ်အိဉ်ဒီးတၢ်သိဉ်တၢ်သီလၢတၢ်ဘျၢတဖၣ်အံၤန့ၢ်လီၤ.

ပတၢ်ဘျၢတဖၣ်အံၤဘဉ်တၢ်ဒုးအိဉ်ထီဉ်အီၤလၢကွီပှၤပၤဆှၢန့ၢ်ကျဲတၢ်တဖၣ်,သရဉ်သရဉ်မုၢ်တဖၣ်,
မိၢ်ပၤ,ကွီဖိဒီးပှၤအစၤလၢအဘဉ်ထွဲဒီးကွီတဖၣ်န့ၢ်လီၤ.တၢ်ဘျၢအံၤဆဲးပှၤဘဉ်ဃးတၢ်ခွဲးတၢ်
ယာ်ဒီးမုၢ်ဒါလၢကယဲၤပှၤတစၤလၢလၢအဟဲန့ၢ်လီၤလၢကွီအဝဲတြီပှၤမ့တမ့ၢ်ကယဲၤပှၤလၢအဒီးကွီ
ကါဘၢစံတဖၣ်အစီၣ်ကိးစၤဒဲးမ့ၢ်ဂ့ၤန့ၢ်လီၤ.တၢ်သိဉ်တၢ်သီတၢ်စ့ၢ်မိၢ်ပှၤမ့ၢ်ဝဲတၢ်ဒုးန့ၢ်ဖျၢထီဉ်တၢ်ယူး
ယိဉ်ပာ်ကဲလိာ်သးတစၤဒီးတစၤ,တၢ်သ့ကီၤပအုး(သ့တူၢ်လိာ်သကိးသးဒဲးအမ့ၢ်တၢ်အသိး)
ဒီးတၢ်တီတၢ်လိာ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ.လီၤဆီဒဉ်တၢ်ပယုလၢကွီဖိကိးစၤကမၤစၤ
ပှၤလၢကသ့ပၤဃးတၢ်ပူၤတၢ်ဖျဲးဒီးအိဉ်ဒီးခိဉ်ယၤလၢဒုးမံသ့ဉ်မံသးပှၤစၤသ့န့ၢ်လီၤ.
တၢ်စ့ၢ်တခါခါလၢကွီဖိန့ၢ်မ့တမ့ၢ်ဘဉ်ဒီးမံအဝဲသ့ဉ်သံကွၢ်တက့ၢ်.

တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲၤမ့ၢ်အိၣ်တခါခါဒီးမ်အဝဲသ့ၣ်ယုၤတၢ်မၤစၢၤတက့ၢ်.ပဆၢမ့ၢ်လၢ်စ့ၢ်ကီၢ်
လၢအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကတူၢ်လိာ်မူၤဒါလၢကယဲၢ်တၢ်လၢအမၤဝဲမ့ၢ်စ့ၢ်ဒီးတမၤဘၣ်ဝဲမ့ၢ်စ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်လၢပအဲၣ်ဒီးလၢကိၣ်ဖိကိးစၢၤမၤလိန့ၣ်တၢ်သ့တူၢ်လိာ်မူၤဒါအသိးပတၢ်သိၣ်တၢ်သီဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ပၢ်ကဲ
လိာ်သးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဒီးပၢ်ကဲပုၤဂၤအတၢ်ဖိတၢ်လံၤဒီးပုၤကိးစၢၤဒဲးအတၢ်ပူၤတၢ်ဖျဲးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.
ကိၣ်ဖိတၢ်လၢလၢအမ့ၢ်စ့ၢ်လိာ်မၤပိာ်ထွဲတၢ်ဘျၢခိဖျိမၤတၢ်ထီၣ်တၢ်လီၤတၢ်,တဒိကန့ၣ်ပုၤခိၣ်ပုၤန့ၣ်
ဘၣ်,လၢအမၤတံာ်တၢ်,လၢအမၤတၢ်အၢအၢသီသီမ့ၢ်တမ့ၢ်လၢအပၢ်ပုၤဂၤလၢတၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်
အလီၢ်တၢ်လၢလၢန့ၣ်ကဘၣ်တၢ်သိၣ်သီအိၣ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်သိၣ်သီဝဲအံၤကဘၣ်တၢ်စးထီၣ်အိၣ်လၢတၢ်
ဟ့ၣ်ပလီၢ်ဒီးတုၤလီၤလၢတၢ်ထုးထီၣ်ကွံာ်အိၣ်လၢကိၣ်လီၤစိၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်စံၣ်ညီၣ်တဖၣ်ဘၣ်ထွဲဝဲဒၣ်ဒီးတၢ်အကရူၢ်လၢလၢသ့ၣ်တဖၣ်အံၤလီၤ.တၢ်အကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်
အိၣ်ဖျါဝဲလၢတၢ်ဘျၢအပူၤခဲလၢာ်လီၤ.

ကရူၢ်၁-တၢ်ပၣ်ယုၤတဖၣ်ဒ်အမ့ၢ်တၢ်သကးပဝးလၢတကြၢးတဘၣ်တဖၣ်,တဒိကန့ၣ်တၢ်ဘၣ်,
တၢ်ပၢ်ဖျါထီၣ်သးလၢအတမ့ၢ်တတီ,တၢ်ဟဲစိာ်စဲးပိးလီၤဆူကိၣ်(အဒိ-လီၤတဲဆိ,အဲဖိး
ဒီးတၢ်အရုၢ်အဂၤ),တၢ်မၤတံာ်တၢ်ပုၤအဂၤ,တၢ်မၤတံာ်တၢ်ပုၤဂၤအကိၣ်အလံာ်အလဲၢ်တၢ်မၤတကြၢး
တဘၣ်ဒီးတၢ်မၤတံာ်တၢ်တကြၢးတဘၣ်ဖဲအဒိးကိၣ်ကါဘၢစံအခါတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကရူၢ်၂-တၢ်ပၣ်ယုၤတဖၣ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်မၤဟးစိၤကိၣ်အတၢ်ဖိတၢ်လံၤ,တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်
လၢပုၤဂၤအတၢ်ပူၤတၢ်ဖျဲးအဂီၢ်,လၢတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အဂီၢ်မ့ၢ်တမ့ၢ်ပုၤဂၤအတၢ်မ့ၢ်တၢ်ခုၣ်(ပၣ်ယုၤ
စ့ၢ်ကီၢ်ဒီးတၢ်မၤတံာ်တၢ်ပုၤအဂၤဒီးမၤတံာ်တၢ်ပုၤဂၤလၢပုၤယဲၤသန့အပူၤ),တၢ်လီၤတၢ်ဝုၤ,
တၢ်ဟ့ၣ်မၤဒိတၢ်,တၢ်မၤတံာ်တၢ်မုၢ်ခွါဒ်အမ့ၢ်တၢ်ထိးဘူးဘၣ်လိာ်သးလၢအတကြၢးတဘၣ်တဖၣ်,
ပုၤလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ဒိကန့ၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကရူၢ်၃-(တၢ်ဟ့ၣ်ပုၤအခိၣ်တသ့လုၤတက့ၤ)တၢ်ပၣ်ယုၤတဖၣ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်သုစုဆူၣ်ခိၣ်တကး,
တၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်စုကဝဲၤမ့ၢ်တမ့ၢ်ပၢ်ဖျါထီၣ်တၢ်လၢအလီၤဂၢ်ဒီးတၢ်စုကဝဲၤ,မၤပျံၤပုၤဂၤလၢကသုတၢ်စု
ကဝဲၤမ့ၢ်တမ့ၢ်ကမၤသံပုၤဂၤ,သုကသံၣ်လၢအတဘၣ်တၢ်ဘျၢသဲး,သံးဇိၤဂၤဇိၤ,သုကသံၣ်လၢက
သံၣ်သရၣ်ဟ့ၣ်အိၣ်လၢအလီၢ်အကျဲတဘၣ်ဒီးဘၣ်ယးဒီးပိာ်မုၢ်ပိာ်ခွါအတၢ်မၤတကြၢးတဘၣ်တဖၣ်
န့ၣ်လီၤ.

ကိုဖိတဖန်တော်ဆာမုာ်လ်အီၤလၢကဟ်ဖျါထီၣ်တၢ်စ့ၢ်တဘျီဃီဆူပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါအအိၣ်ဖဲတၢ်မၤကမၢ်တၢ်ဘျါအိၣ်ထီၣ်အခါန့ၣ်လီၤ.သ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိးလၢပဲကိးဂၤပအိၣ်ဒီးမူဒါလၢအံးထွဲကွၢ်ထွဲပနီၢ်ကစၢ်တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အစီၢ်,တၢ်ပူၤတၢ်ဖျဲးဒီးတၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်ဆူပုၤကိးဂၤအစီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကိုဖိလၢအမၤကမၢ်တၢ်ဘျါသ့ၣ်တဖၣ်အံၤကဘၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်အီၤန့ၣ်လီၤ.ဒ်အညီၣ်န့ၣ်အသိးတၢ်ကမၢ်တဖၣ်အံၤတၢ်ဟ့ၣ်အီၤဆူၣ်ထီၣ်ဖဲကိုဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်သကဲးပဝးတဂ့ၤဘၣ်အခါမ့တမ့ၢ်ဖဲအမၤကမၢ်တၢ်ဘျါလၢကရူၢ်၃လၢအမ့ၢ်တၢ်ဟ့ၣ်ပူၤအခိၣ်တသ့လ့တက့ၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်စံၣ်ညီၣ်တဖၣ်တၢ်ပၣ်ပနီၣ်အီၤစးထီၣ်လၢတၢ်ဟ့ၣ်ပလီၢ်လၢထးခိၣ်တုၤဒေၣ်လဲၣ်တုၤလီၤလၢတၢ်ထုးထီၣ်ကွၢ်အီၤလၢကိုလီၤစိၤသ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်ကမၢ်ခဲလၢၣ်အိၣ်ကွဲးအသးလၢလံာ်တၢ်ဘျါအပူၤခဲလၢၣ်လီၤ.

ပအဲၣ်ဒီးဒုးသ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤကိုဖိမိၢ်ပာ်/ပုၤကွၢ်ထွဲကိုဖိဒီးကိုဖိတဖၣ်လၢတၢ်ဝံစိာ်တီဆုၢ်အံၤမ့ၢ်တၢ်ဘၣ်ဘျါဘၣ်ဖိၣ်လၢပုၤကိုဖိအဂီၢ်လီၤ,ဘၣ်ဆၣ်တမ့ၢ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်ဘၣ်ဒီးကိုတၢ်ပၤအံၤတအိၣ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမိၤလၢကဟ့ၣ်တၢ်ဝံစိာ်တီဆုၢ်အံၤစ့ၢ်ကိးဘၣ်.ကိုဖိအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒီးအတၢ်သကဲးပဝးကဘၣ်တၢ်ဟ်ဖျါထီၣ်အီၤဖဲအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်မၤတၢ်တကြါးတဘၣ်အအါအသီထဲလဲၣ်ဒီးအဘျီထဲလဲၣ်န့ၣ်လီၤ.ယူၣ်ထံၣ်ကၣ်ကိုတၢ်ပၤတၢ်သကဲးပဝးတၢ်ဘျါမၤထီထီၣ်ဝဲဘၣ်ဃးကိုအတၢ်ပၤကီၢ်ရူၣ်တၢ်ဝံစိာ်တီဆုၢ်အကျါအကွဲးန့ၣ်လီၤ.တၢ်သကဲးပဝးလၢတကြါးတဘၣ်တဖၣ်တၢ်မ့ၢ်ဆဲးမၤဒီးအီၤန့ၣ်ဒီးအကတၢ်တၢ်ကဘၣ်ထုးထီၣ်ကွၢ်အီၤလၢကိုကါဘၢ်တၢ်ဘၣ်ဘျါဘၣ်ဖိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပဆၢမုာ်လ်လၢကိုဖိကိးဂၤဒဲးယိုၣ်ဒီးကိုဖိမိၢ်ပာ်ဒီးကိုပုၤမၤတၢ်ဖိကိးနီၢ်ဂၤဒဲးလၢကကူကၤတၢ်ကူတၢ်သိးကဆဲကဆီဒီးဘၣ်ဘျါဘၣ်ဒါလၢကိုအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤအစီၢ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကိုအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအစီၢ်မ့ၢ်စ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.ပဆၢမုာ်လ်စ့ၢ်ကိးလၢကိုဖိကိးဂၤကကွၢ်ထွဲလီၤအနီၢ်ကစၢ်တၢ်ကဆဲကဆီန့ၣ်လီၤ.

ပတၢ်ကူတၢ်သိးအတၢ်ဘျါအံၤဘၣ်တၢ်ဆဲးပုၤအီၤလၢလၢပုၤပုၤလၢလံာ်တၢ်ဘျါအပူၤလီၤ.ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ကိုဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်ကူသိးတၢ်ဒါအလုၣ်အလၢအိၣ်ဝဲအသိးလၢအတမၤတံာ်တးကိုအတၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့အတၢ်ပညိၣ်အစ့ၢ်မိၢ်ပုၤတဂ့ၤအသိးန့ၣ်လီၤ.ကိုဖိတဂၤလၢလၢလၢအကူအသိးတၢ်တကြါးတဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်တၢ်မၤက့ၤသိးဘၣ်ထီၣ်က့ၤဝဲန့ၣ်လီၤ.ပုၤကိုဖိတဂၤလၢလၢလၢအမ့ၢ်စ့ၢ်လိာ်ဝဲဒီးကဘၣ်တၢ်သိၣ်သိအီၤတုၤဒေၣ်လဲၣ်တၢ်ကထုးထီၣ်အီၤလၢကိုသ့ၣ်ဒေၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကိုဖိဒီးကိုဖိမိၢ်ပာ်တဖၣ်အိၣ်ဝဲဒီးအခွဲးအယာ်စ့ၢ်ကိးလီၤ.ကိုဖိတဖၣ်ကဘၣ်တၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါအီၤတၢ်ဂ့ၢ်လၢတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်စံၣ်ညီၣ်လၢအမၤကမၢ်တၢ်မနုၢ်အယိလဲၣ်ဒီးကဒီးန့ၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိးအခွဲးအယာ်လၢတၢ်

ကဏ္ဍသုံးသွင်ညါအီၤလၢအမၤကမၤတၢ်မနၢ်လဲၣ်န့ၢ်လီၤ.ကွီဖိမိၢ်ပၢ်စ့ၢ်ကိးအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢတၢ်
ကဏ္ဍသုံးသွင်ညါအီၤန့ၢ်လီၤ.ဘၣ်ယးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်လၢတၢ်မၤကမၤအိၣ်အထီတဖၣ်ကွီပုၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါတ
ဖၣ်ကယုထီၣ်ဝဲတၢ်ကနၣ်ပုၤကွၢ်ထွဲတၢ်မူဒါခိၣ်တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ဖဲအဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဝဲလၢကွီဖိအတၢ်သကးပ
ဝးအံၤကြးဒီးန့ၢ်ဝဲအယိန့ၢ်လီၤ.တၢ်ဘျၢအံၤပၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ယးမိၢ်ပၢ်ဒီးကွီဖိအတၢ်ခွဲး
တၢ်ယၢ်ပၢ်ယုၣ်စ့ၢ်ကိးဒီးတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးအခွဲးယၢ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ.

လၢလီၢ်ခံကတၢ်,ဘၣ်ယးဒီးနယုယိၣ်ကိၢ်ဝဲတၢ်ဘျၢအံၤပုၤတမ့ၢ်ကိးဂၤဒဲးလၢအဟဲလၢကွီအံၤက
ဘၣ်ဟဲဟဲဖျါထီၣ်အသးလၢကွီအရူခိၣ်သ့ၣ်အလီၢ်လၢကယုအခွဲးလၢကလဲၤအိၣ်သကိးပုၤတဂၤဂၤ
လၢကွီတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အပူၤအခါလီၤ.ပုၤတမ့ၢ်တဖၣ်တၢ်ကသံကွၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢကဏ္ဍန့ၢ်အနီၢ်ကစၢ်အ
လံာ်အုၣ်သးကွီခိၣ်မ့တမ့ၢ်ကွီခိၣ်အစၢၤကဟ့ၣ်အီၤအခွဲးသ့ၣ်သ့ၣ်မ့တမ့ၢ်ဘၣ်တခီတဟ့ၣ်ဝဲအခွဲးသ့
ဝဲစ့ၢ်ကိးလီၤ.တၢ်မ့ဟ့ၣ်ဝဲအခွဲးတခီပုၤတမ့ၢ်အံၤကဘၣ်ဆဲးလီၤအမံၤလၢလံာ်ကွဲးလီၤမံၤအစရီပူၤဝံၤ
ဒီးတၢ်ကဟ့ၣ်လီၤအီၤလံာ်ပျဲဒီးကဘၣ်လံးဝဲလၢအကိးဘိလိၤတုၤအဟးထီၣ်ကွံာ်လၢကွီအတၢ်သ့ၣ်
ထီၣ်ပူၤတစုလီၤ.ပုၤတမ့ၢ်ကိးဂၤဒဲးဟဲလၢကွီလၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤမနၢ်လဲၣ်မနၢ်လဲၣ်ဂ့ၢ်ကဘၣ်အိၣ်
ဒီးတၢ်သကးပဝးလၢအကြးအဘၣ်ပုၤဒီးတၢ်သညးသပုၤဒီးတၢ်ယုးယိၣ်ပၢ်ကန့ၢ်လီၤ.ပုၤတ
ဂၤလၢလၢလၢအမ့တလူၤပိာ်ထွဲတၢ်ဘျၢဘၣ်ဒီးကဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်အီၤတၢ်စံၣ်ညိၣ်န့ၢ်လီၤ.

တၢ်ဘျးအိၣ်မးလၢနတၢ်မၤသကိးတၢ်တိစၢၤမၤစၢၤဒီးဖိၣ်လိာ်သကိးစုဒီးပုၤန့ၢ်လီၤ.

လၢအံၤဖြ့ၣ် ၂၆သီ, ၂၀၁၇န့ၢ်

